
Medzi civilizáciou a prírodou je len veľmi krehká rovnováha,
ukazujú diela Oľgy Paštékovej

MIROSLAVA URBANOVÁ

Oľga Paštéková na výstave Kde bolo – nebolo, Dom umenia Opava, 2019. Foto – Richard Kučera Guzmán

Umelkyňa Oľga Paštéková vytvára „krajiny”, ktoré človeka ponoria dovnútra. Často sa v nich objavujú vlky,

symbolizujúce environmentálnu tieseň, v ktorej sa nachádzame.

Vlk sa v jej tvorbe stal ikonickým zvieraťom. Objavuje sa v jej dielach v rôznych

kontextoch, podobách a náladách. Dostal sa aj do jej grafiky pre Čierne diery, venovanej

technickým pamiatkam Slovenska, konkrétne cukrovaru v Šuranoch.

Umelkyňa OĽGA PAŠTÉKOVÁ programovo pracuje s našimi predstavami

a predsudkami, s mýtmi, ale aj s témami zo súčasnej environmentálnej politiky

a všíma si meniaci sa habitát (nielen zvierat). Pomáha jej pri tom jej dlhoročný záujem

o aktivizmus, snaha o spoluprácu s odborníkmi a ochranármi.

Prostredníctvom výrazných maliarskych sérií so špecifickým, no neustále

aktualizovaným autorským rukopisom sa snaží o vypovedanie toho, čo sa nedá

zachytiť v štatistikách. Rozprávali sme sa však nielen o vlkoch, ale o jej tvorbe a jej
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premenách a aktuálnych výstavách v Oravskej galérii v Dolnom Kubíne (kurátorka

Beáta Jablonská), v Žerotínskom zámku v Novom Jičíne (kurátor Zdeněk Orlita)

a o spoločnej výstave s Martinom Sajkalom v Slovenskom inštitúte v Prahe (kurátor

Radek Wohlmuth).

Oľga Paštéková: Cukrovar v Šuranoch, Čierne diery, 2020.

V Žerotínskom zámku vystavujete diela z cyklu Acta mythologica pod

kurátorskym vedením Zdeňka Orlitu, ktorý sa zaoberá environmentálnymi

dejinami a históriou krajiny. V prvej kapitole jeho projektu sa ako známa

a legendami opradená mytologická téma objavuje Vlkodlak. Vo vašej tvorbe

taktiež dlhodobo figurujú divoké psy, vlky, mytologické a rozprávkové postavy…
Ako vznikla táto spolupráca a čo vám priniesla? 

Zdeňka Orlitu som spoznala prostredníctvom jeho prednášky Vlk v historických

prameňoch a pozvala som ho na svoju komentovanú výstavu v Dome umenia v Opave.

V rámci cyklu Acta Mythologica som svoju staršiu sériu s názvom Rotkäppchen doplnila

o nové obrazy – ide v podstate o kultovú rozprávku o Červenej čiapočke. Miestnosť je
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okupovaná vlkmi a v strede sa nachádza špeciálna inštalácia s červenými zvyškami

šiat. Otázkou je, kam zmizlo dievča…

Vo svojej tvorbe však dlhodobo reflektujem vzťah človeka k jeho okoliu – a to najmä

k faune a flóre – príčiny a dôsledky jeho správania. Môj záujem o ekológiu a snahu

o zmenu sa snažím sprostredkovať aj na výstavách. Spolupracujem

s environmentálnymi združeniami, ako je napríklad Lesoochranárske združenie VLK.

Erika Baláža som pozvala na diskusiu počas mojej výstavy v Galérii mesta Bratislavy.

V Česku som v kontakte s hnutím DUHA, ktoré sa venuje návratu šeliem do českých

lesov.

Oľga Paštéková: No Borders, triptych, 2017.

Čo všetko vo vašej tvorbe, okrem spomínanej rozprávkovej referencie,

reprezentujú zvieratá ako vlk, havrany, líšky či medvede? Bezprostredné

asociácie sú spojené s ich divokosťou, nebezpečenstvom, ale aj s ohrozením.

U vás však skôr pôsobia ako nejakí strážcovia, aj keď sa nevyhýbate ani ich

zobrazeniam s otvorenou tlamou a naježenou srsťou.

Je to aj tak, aj tak, závisí to od tematiky obrazov a série. V cykle Anima/Animals sú

zvieratá iba tušené, sú ako duchovia. Možno sú plaché, možno sa pred nami ukrývajú.

Výstava Ako sa do hory volá? (GMB, 2018) bola o miznutí lesov, prirodzených domovov

zvierat, o masívnom výrube v horách aj v národných parkoch. V spomínanom cykle

Rotkäppchen sú zvieratá najmä predátori, ale aj milí chlpatí kamaráti – celá svorka.

Obraz Robofox, ktorý som vytvorila priamo pre festival Ekotopfilm, reagoval na motto:

Na konci evolúcie nie je krása. Líška s robotickými nohami na ňom odtrháva „pytliacky

klepec“ – drastickú pascu. Už jej nemôže ublížiť. Triptych No borders bol zasa priamou

reakciou na situáciu súvisiacu s migráciou. Ľudia migrujú, zvieratá migrujú… Akurát,

že zvieratá nepoznajú mapy ani štátne hranice – len občas im niekto postaví do cesty

plot. A niekedy prekročia hranicu chráneného územia. Moje posledné cykly In

Wonderland či Krehká rovnováha sú už súčasťou širšieho celku – pradávneho vzťahu,

kolobehu celej krajiny.
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Oľga Paštéková: Robofox, 2017.

Pohľad na inštaláciu Rotkäppchen, AA Collection Gallery, Viedeň, 2014. Foto – Richard Kučera Guzmán
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Oľga Paštéková: Kärnten Spirit, 2018.

Oľga Paštéková: Kärnten Spirit, 2018.
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Pohľad do inštalácie výstavy Za rohom hory, na čistinke mesta, Oravská galéria v Dolnom Kubíne, 2021 (cyklus non finito). Foto
– Richard Kučera Guzmán

Oľga Paštéková: non finito, 2020.
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Viacero vašich sérií teda reaguje na aktuálne environmentálne témy

a geografické lokality. Pred niekoľkými rokmi ste absolvovali rezidenciu

v rakúskom Korutánsku, v rámci ktorej ste vytvorili sériu Kärnten Spirit, kde ste

tuším prvýkrát použili oheň, ktorým „kreslíte“ a „maľujete“ po drevených

doskách. Prečo ste sa práve tu obrátili k tomuto prístupu – a má toto gesto tiež

nejaký širší environmentálny rozmer alebo odkaz?

Na rozdiel od nás, v Rakúsku vlk ako druh vo voľnej prírode už vôbec nežije. Počas

môjho pobytu tam vznikla verejná diskusia o možnosti jeho návratu do prírody.

V mojich obrazoch sa tento vymiznutý tvor zjavuje na rôznych lokalitách. Oheň tu

symbolizuje niečo stratené, zničené, ale aj obnovu, nový život. Z mojej strany to bola

istým spôsobom aj fascinácia kresbou, ktorú oheň zanecháva – je to akási stopa, odkaz.

Oheň teraz cielene používam v mojich posledných experimentoch s maľbou. Vytváram

maľby na papier, spoločne so zvláštnym chemickým činidlom – citrónom. Už ako deti

sme ho používali ako tajné písmo a ja s ním teraz maľujem veľké formáty. Opaľovaním

potom obraz „vyvolávam“. Táto séria Non finito vychádza z mojej ďalšej rezidencie na

Sardínii, ktorú som absolvovala pre pandemické obmedzenia zatiaľ iba online. Tento

rok sa tam však chystám aj „naživo“. Inšpiráciou bola pre mňa opäť konkrétna situácia

na Sardínii, sledovala som ich ekologické a environmentálne problémy. Vnímala som

časté a desivé požiare, ktoré ničia celý ostrov. Každá katastrofa spočiatku pôsobí ako

koniec: finito. Ale v skutočnosti z ohňa znovu povstane život.

Pohľad do inštalácie výstavy Za rohom hory, na čistinke mesta, Oravská galéria v Dolnom Kubíne, 2021 (séria In Wonderland).
Foto – Richard Kučera Guzmán

Viaceré série, ktoré ste spomínali, môžeme vidieť na vašej aktuálnej samostatnej

výstave Za rohom hory, na čistinke mesta v Oravskej galérii v Dolnom Kubíne

(kurátorka Beáta Jablonská). Výstava svojím názvom spája protiklady, ktoré sa

objavujú aj vo vašich dielach – divoké zvieratá potulujúce sa v mestských

priestoroch, opustených lunaparkoch. Čo vás zaujíma na týchto stretnutiach?

Akú atmosféru chcete sprostredkovať?

Prvý cyklus takýchto diel In Wonderland má vyslovene apokalyptický charakter. Je to

akoby „deň po“. Vychádza z úzkosti či zo znepokojenia nad tým, čo sa deje s prírodou.
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Čo všetko sa v súčasnosti deje vôkol nás. V opustených zábavných parkoch som

pocítila čosi ironické a paradoxné, a to sa pretavilo do mojich obrazov.

Na tento cyklus bezprostredne nadväzuje priestorová inštalácia z drevených panelov

Krehká rovnováha. Vychádza z napätia medzi civilizáciou a prírodou. Medzi človekom –

tvorcom architektúry a zvieraťom – vyslancom prírody. Je tam viacero významových

plánov a v nich kombinujem rôzne materiály – maľbu akrylom, opaľovanie,

vyrezávanie a kresbu farebnými ceruzkami. Maľby diváka obklopujú a evokujú isté

otázky. Príroda aj na týchto obrazoch vystupuje ako nezničiteľná, nezlomná.

Pamätám si, že jedna z vašich sérií bola dokonca pomaľovaná špeciálnymi

farbami, ktoré bolo vidno iba za tmy pod UV svetlom. Šlo o príbeh berlínskej

medvedice zo ZOO, na ktorý si už však do detailov nespomínam, no tiež nebol

práve veselý…

Medveď je symbolom Berlína. Medvedica Schnute bola posledným berlínskym

maskotom a žila v zlých podmienkach, pretože ju mesto násilne udržovalo nažive. Až

v roku 2015 konečne rozhodli, aj pod tlakom aktivistov, ukončiť jej trápenie. Následne

som vytvorila sériu svietiacich obrazov Animal vs. City, ku ktorým ma inšpirovalo

šoférovanie v noci. Určite každý zažil jazdu autom v nočnej krajine, keď musíte svietiť

dlhými svetlami. Na ceste sú dopravné značky, ktoré sa odrážajú a vyslovene pália do

očí. Okrem toho, v každej metropole, v rôznych krajinách sa pohybuje nejaké

divožijúce zviera. Napríklad v Londýne a Berlíne je to líška, vo Viedni jazvec, u nás

schádzajú spod Tatier dole do sídlisk medvede.
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Oľga Paštéková: Animal vs. City, 2016.

Oľga Paštéková: Animal vs. City, 2016.

Mesto sa objavovalo vo vašich dielach aj v minulosti prostredníctvom zobrazení

sur-reality sídliska, ako akési existenčne tiesnivé miesto. Aký máte vzťah
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k mestu, k socialistickým sídliskovým zoskupeniam, jeho potenciálu ako

námetu?

Vyrastala som v Petržalke a žijem tam dodnes. Bola to pre mňa prvotná a veľmi silná

inšpirácia po dlhé roky. Okná, ktoré zažiaria, keď sa zotmie. Byty s mnohými osudmi

a príbehmi. Kontrast medzi geometriou, hranatosťou budov a nepravidelnosťou

stromov je vizuálne vzrušujúci. A možno sa k nemu raz vrátim.

Patríte sama k nočným flanérkam?

Asi áno. Každému vravím, že som sova. Ale nemusí sa to spájať s flámami! Dokonca

väčšinou pracujem v noci. A to sa potom odráža v mojom fungovaní cez deň.

Po rokoch ste sa vrátili aj k maľbe ľudskej figúry. V minulosti ste ju rôznymi

spôsobmi deformovali, tentokrát sa tiež často ocitá v klaustrofobických

priestoroch. Prečo ste ju opustili na taký dlhý čas? A čo vám pomáha vyjadriť?

Opustenie a návrat figúry u mňa prichádza spontánne. V náznakoch sa mi vynára už

v cykle In Wonderland. V paneloch Krehkej rovnováhy sa objavuje výraznejšie, ale stále

skôr ako duch. Možno je to aj odkaz na moju starú sériu postáv na sídlisku ešte z roku

2005 Nočný chodec – baliačáky. Momentálne pracujem na kresbách, kde sa postava

a zviera doslova prelínajú a premieňajú. Je to absolútne vygradovanie spolupatričnosti.

Pulzuje medzi nimi akési tajomstvo – pocit ohrozenia, ale aj transformácie.

Oľga Paštéková: In Wonderland, 2020.
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Oľga Paštéková: In Wonderland, 2020.

Ako stredoškolská pedagogička sa venujete predovšetkým grafike, no väčšina

ľudí vás vníma ako maliarku, aj keď váš prístup k obrazovej ploche je dosť

hybridný – od kreslenia a maľovania až po škrabanie a opaľovanie. Čo vás

z technickej, procesuálnej a koncepčnej stránky zaujíma pri tvorbe?

Vášnivo rada hľadám nové spôsoby a techniky, prekračujem hranice tradičného média.

Začalo sa to baliacim papierom, dverami zo smetísk, neskôr sololit, plátno. Používala

som asfalt, olej, akryl, tuš, škriabanie, ceruzu, maskovadlo, deštrukciu. Prišla séria

obrazov na dreve a potom aj oheň. Začala som s ním s rešpektom, ale dnes ho

suverénne používam ako prostriedok rovnocenný maľbe.

Najnovšie skladáte z jednotlivých obrazových prác inštalácie v priestore – či už

to bol les v Galérii mesta Bratislavy, alebo mestský labyrint v podchode na

Nástupišti 1 – 12 v Topoľčanoch. Aké kontexty vystavovania vás motivujú

a lákajú k tvorbe špecifických inštalačných situácií?

Láka ma vytvárať akési „krajiny“, ktoré človeka ponoria dovnútra. Posúvam tradičný

závesný obraz do nových súvislostí. Či už ide o narušenie jeho tvaru, alebo novej

situácie v priestore. Aby diváka prekvapil – narušil – aby mu priamo vletel do očí. Jeho

vzťah k nemu je účinnejší, bezprostrednejší.
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Pohľad do inštalácie výstavy Za rohom hory, na čistinke mesta, Oravská galéria v Dolnom Kubíne, 2021 (cyklus Krehká
rovnováha). Foto – Richard Kučera Guzmán
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Oľga Paštéková: Krehká rovnováha, zadná časť, 2020-2021.
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Oľga Paštéková: Krehká rovnováha, zadná časť, 2020-2021.
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Oľga Paštéková: Z cyklu Krehká rovnováha, 2020 – 2021.

Okrem Slovenska vystavujete svoje „krajiny“ často v zahraničí, istý čas ste

študovali vo Viedni. Je niečo, čo ste sa naučili práve na cestách, v kontakte

s odlišnými kultúrnymi okruhmi a spôsobmi práce, prezentovania umenia…?

Vo Viedni som pocítila isté oslobodenie – nikto ma tam nepoznal a nikto

neporovnával. Bola som tam jedna zo stoviek študentov a študentiek, bez kontaktov.

Spolužiaci si pri vzájomných hodnoteniach nedávali servítky pred ústa, vznikali tam

zaujímavé diskusie. Bola to skvelá skúška. Na zahraničných výstavách prišli stretnutia

a impulzy, ktoré mi dávajú iný rozmer a iné pohľady. Táto skúsenosť dáva človeku

šancu vnímať, čo sa deje vo svete, a reflektovať to. Treba mať odvahu vykročiť zo svojej

komfortnej zóny.

Oľga Paštéková na výstave Kde bolo – nebolo, Dom umenia Opava, 2019. Foto – Richard Kučera Guzmán

Oľga Paštéková
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(1984)

Je absolventkou Vysokej školy výtvarných umení v Bratislave (ateliéry prof. Ivana

Csudaia, prof. Vladimíra Popoviča, prof. Daniela Fischera). Študovala aj na

viedenskej Akadémii výtvarného umenia u prof. Daniela Richtera. Jej diela boli

prezentované na desiatkach výstav na Slovensku a v iných európskych krajinách,

participovala na mnohých umeleckých a ochranárskych projektoch. Trikrát bola

finalistkou ceny Maľba roka.
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